
当代国际关系课程教学大纲 

 

课程基本信息（Course Information） 

课程代码 

（Course Code） 
EN378 

*学时 

（Credit Hours） 
32 

*学分 

（Credits） 
2 

*课程名称 

（Course Name） 

当代国际关系 

Contemporary International Relations 

课程性质 

(Course Type) 
限选课（个性化教育课程） 

授课对象 

（Audience） 
英语专业本科三年学生 

授课语言 

(Language of Instruction) 
英语、汉语 

*开课院系 

（School） 
外国语学院 School of Foreign Languages 

先修课程 

（Prerequisite） 
 

授课教师 

（Instructor） 
外聘 

课程网址 

(Course Webpage) 
 

*课程简介（Description） 

本课程是针对英语专业翻译方向本科三年级学生开设的一门个性化教育课

程。课程的主题内容如下：二战后世界政治格局的演变、二战至今中美关系的发

展演变、中苏/中俄关系的发展演变、美苏/美俄关系的发展演变、欧洲的一体化

进程、发展中国家的外交、中国外交战略及世界上的地位和作用。 

本课程将使学生掌握国际关系史的基本框架、发展脉络和基本史实，指导学

生剖析国际关系史重大问题的内涵，探讨重大国际问题的来龙去脉，诠释国与国

之间相互关系的兴衰流变、联系交融，揭示当代国际关系对当代国际社会政治、

经济、文化、战争与和平的深刻影响，以及世界历史演进的客观规律，理解中国

与时俱进的外交政策和国际战略，认识中国在当今国际舞台中的作用和影响。 

本课程要求学生课前认真阅读指定教材及参考书目的相关章节，课堂上以教

师讲授为主，辅以学生适当的讨论和演讲。 

*课程简介（Description） 

This is an elective course intended for third-year students in the Translation 

Program of the English Department. It focuses on the following topics: the evolution 

of the world political landscape after World War II, the evolution of Sino-US relations 

after World War II, the evolution of the relations between China and Soviet 

Union/Russia, the evolution of the relations between US and Soviet Union/Russia, the 

process of European integration, the diplomacy of developing countries, China’s 

diplomatic strategies and its status and influence in the world.  

This instructor will guide students through the basic framework, development 

and basic historical facts of international relations. Important events of the 

international relations will be analyzed with their causes and effects examined. 



Students are expected to understand the evolution of the relations among major 

powers, as well as the profound impact of the international relations on 

contemporary international politics, economy, culture, war and peace, and discover 

the basic law of the evolution of world history. In particular, they are expected to 

understand the diplomatic policy and international strategies of China, and its roles 

and impact on the contemporary world. 

The course will be done through lectures by the instructor. Students are 

required to read the reference materials before class and participate fully in class 

discussions. 

课程教学大纲（course syllabus） 

*学习目标 

(Learning Outcomes) 

1．掌握当代国际关系史的发展脉络 

2．了解当今时代特点和总体国际形势 

3．理解中国与时俱进的外交政策和国际战略 

4．认识中国在当今世界举足轻重的作用 

5. 增强民族归属感和自豪感 

 

*教学内容、进度安排及

要求 

(Class Schedule 

& Requirements) 

教学内容 学时 教学方式 作业及要求 基本要求 考查方式 

冷战起源及

其发展 
4 

课堂讲授，

讨论 

阅读相关资

料 

了解冷战

爆发的原

因、背景、

过程及其

影响。 

笔试 

二战后初期

中美关系及

朝鲜战争 

4 
课堂讲授，

讨论 

阅读相关资

料并小组演

讲 

了解二战

后影响中

美关系发

展演变的

主要因素 

笔试+口试 

欧洲一体化

进程 
4 

课堂讲授，

讨论 

阅读相关资

料 

欧洲一体

化的历史

动因及其

影响 

笔试 

中苏关系的

发展演变 
4 

课堂讲授，

讨论 

阅读相关资

料 

了解战后

中苏关系

发展演变

的历史进

程，关系

转换的主

要原因，

以及关系

的演变对

中苏两国

及整个国

际格局的

笔试 



影响 

中美关系的

发展演变 
4 

课堂讲授，

讨论 

阅读相关资

料并小组演

讲 

了解六、

七十年代

中美关系

发展演变

的具体进

程、国际

国内原

因，及其

对当代国

际关系的

影响 

笔试+口试 

美苏关系的

发展演变 
3 

课堂讲授，

讨论 
 

了解战后

美苏关系

发展的主

要脉络，

分析影响

美苏关系

发展演变

的主要因

素 

笔试 

发展中国家

的对外关系 
3 

课堂讲授，

讨论 
 

了解发展

中国家的

基本外交

情况 

笔试 

中国外交战

略及世界上

的地位与作

用 

4 
课堂讲授，

讨论 
小组演讲 

了解目前

中国的外

交战略方

针并分析

中国在国

际上的地

位与作用 

笔试+口试 

 

*考核方式 

(Grading) 
考勤 10%，课堂表现 10%，平时作业 30%，期末笔试 30%，期末演讲 20% 

*教材或参考资料 

(Textbooks & Other 

Materials) 

1. 当代国际关系史.朱明权.上海：复旦大学出版社，2013. ISBN：9787309101430 

2. 国际关系史（战后卷）.方连庆等.北京：北京大学出版社，2006. ISBN：

9787301111031 

3. 现当代国际关系史（从 16 世纪到 20 世纪末）.时殷弘.北京：人民大学出版社，

2006. ISBN：9787300073736 

4. 理解全球冲突与合作：理论与历史（第 10 版）. [美]小约瑟夫·奈.张小明译.

上海：上海人民出版社，2018. ISBN：9787208153042 

5. 大外交（修订版）.[美]亨利·基辛格.海口：海南出版社，2012. ISBN：



9787544340731 

6. 大国的兴衰.[英]保罗·肯尼迪.北京：中信出版社，2018. ISBN：9787549526963 

 

其它 

（More） 
 

备注 

（Notes） 
 

备注说明： 

1．带*内容为必填项。 

2．课程简介字数为 300-500 字；课程大纲以表述清楚教学安排为宜，字数不限。 


